Conference theme and objectives:

The words “crossing borders” invariably conjure up images of refugees, asylum seekers or migrants who flee their countries because of war, natural disaster or dire economic circumstances. While it is true that in today’s world there are people who choose to cross borders for economic reasons in order to seek opportunities to build a better life, the crossing of border itself does not necessarily make one a migrant. Erasmus exchange students cross pan-European borders to enrich the quality of their education experience; foreign students cross international borders to study in countries they believe would give them a better education, hence a better prospect when they return to their home countries. Nor can we regard “crossing borders” as crossing geographical borders only. In the context of higher education “crossing borders” relates to the crossing of border from a psychological, social and cultural point of view of the students. As responsible educators we have a duty to make that crossing over journey less traumatic for them. 

To put it simply, increased global migration [recent and past] and student mobility [European and international] have brought diversity and significantly changed the make up of the student population in higher education in Europe and elsewhere. Irrespective of whether the students are international students or students from migrant families, what they have in common is that they have a different heritage and many of them have had to overcome more barriers than others to enter and complete their higher education in order to achieve the same aim: to be successful. It is therefore important for us to know and understand their different cultural values and manifold needs so that we can harness untapped talent and improve their chances of success.

As education achievement is closely linked to future economic and social success in life, diversity in higher education is crucial in broadening the base of student participation in terms of socio-economic background, race and ethnicity. It should be embraced with vigour and supported in deed by governments and institutions throughout Europe and the world. 

The conference will:

1. Look at the positive aspects of migration and the longer term social and economic implications for countries undergoing demographic change and labour shortage. 

2. Examine how institutions adapt and adjust in order to manage diversity to meet the varied needs of students from migrant backgrounds as well as international students through responsive curricula and good governance.

3. Address the challenges for governments, institutions and industries in working together to implement measures and strategies for integration and social cohesion through education and training to nurture educational and career success.

4. Explore lifelong learning opportunities in education and training for adult learners to fulfil the aims of the Lisbon Strategy for higher education reform. 

5. Debate the causes and consequences of internationalisation and the role of institutions towards their international students. 

Conference aims:
1. To provide a platform for policy-makers, researchers and practitioners to share good practice and successful models in diversity and integration

2. To disseminate the findings of the latest OECD Thematic Review of Tertiary Education on equity issues

3. To promote European and International cooperation and understanding on access and widening participation in higher education as a whole

4. To support those new to access and widening participation in their own countries to come together at this conference, to participate, form their own working groups and discuss the issues in the language of their choice 

(Those interested please contact the EAN Secretariat to make appropriate arrangements: m.foong@wmin.ac.uk)

Speakers and Working Group contributors include:
Prof Louise Ackers, Director of European Legislative Politics Research Group, Chair in Social Legal Studies, University of Liverpool, UK (tbc)

Adolfo Bermeo, Senior Scholar of the Pell Institute Washington DC, USA

Prof Ursula Birsl, Technische Universität Berlin, Germany 

Prof Blaženka Divjak, Vice-Dean, Faculty of Organisation & Informatics, University of Zagreb, Croatia 

Dr Jeroen Doomernik, University of Amsterdam & Co-ordinator of UNICA’s working group on equal opportunities 
Prof Ina Grieb and Anwar Hadeed, University of Oldenburg, Germany

Dr Michael Harms, DAAD, Germany

Dr Helen May, Senior Advisor, Higher Education Academy, UK 

Grete Kernegger, VWU, University of Vienna, Austria

Rt. H. Mr John Leerdam, Member of Parliament for the PvdA, the Netherlands

Bernd Overwien, University of Kassel, Germany

Paulo Santiago or Karine Tremblay, Education and Training Policy Division, OECD 

Kees Smit, VASVU, Vrije Universiteit Amsterdam, Netherlands

Rita Süssmuth, former President of the German Bundestag (tbc)

Barbara Weitgruber, chair of the Bologna Follow-up Group on “European Higher Education in a Global Setting”, Austria

17-я ежегодная конференция EAN, г. Берлин (Германия)

«Пересекая границы: Разнообразие в высшем образовании (Миграция, интеграция и обучение в течение всей жизни)».

Берлинский технический университет
30 июня – 2 июля 2008 года

Тема конференции:

Слова «пересекая границы» вызывают в воображении образы беженцев, лиц, ищущих политическое убежище или эмигрантов, которые покидают свои страны из-за войны, стихийных бедствий или плохой экономической обстановки. В современном мире люди пересекают границы в поисках лучшей жизни, пересечение границы само по себе не значит, что Вы – эмигрант. Студенты- участники программы обмена Эразмус пересекают европейские границы, чтобы повысить уровень своего образования; иностранные студенты пересекают границы, чтобы учиться в странах с более высоким качеством образования и получить преимущества, вернувшись в свои родные страны. Мы не можем рассматривать «пересечение границ» как пересечение только географических границ. В контексте системы высшего образования термин «пересечение границ» понимается как пересечение границ с точки зрения психологии, социального положения и культуры студентов. Мы, как ответственные работники сферы образования, обязаны смягчить стрессовую ситуацию пересечения границ.
Проще говоря, возросшие уровни миграции и студенческой мобильности [европейской и международной] привели к разнообразию и значительно повлияли на состав студентов в системе высшего европейского и мирового образования.  Независимо от того, являются ли студенты международными студентами или выходцами из эмигрантских семей,  их объединяет тот факт, что они принадлежат к другой культуре, и им необходимо преодолеть намного больше препятствий, чем другим, при поступлении в ВУЗ и при его окончании для достижения такой же цели: быть успешными. Поэтому нам важно знать и понимать их культурные ценности и потребности, чтобы раскрыть их талант и увеличить их шансы на успех.
Поскольку достижения в сфере образования тесно связаны с будущей финансовой и социальной состоятельностью в жизни, разнообразие в сфере высшего образования  очень важно для увеличения числа студентов разных рас и национальностей, занимающих разное социально-экономическое положение. Мы должны предпринять решительные меры и заручиться поддержкой правительства и высших образовательных учреждений Европы и всего мира.
Задачи конференции:

1. Рассмотреть положительные аспекты миграции и длительные социально-экономические последствия для стран, столкнувшихся с демографическими переменами и нехваткой рабочей силы.

2. Проанализировать меры (составление расписания и хорошее управление), предпринимаемые образовательными учреждениями, для того, чтобы соответствовать разнообразным потребностям студентов из эмигрантской среды и международных студентов.

3. Затронуть проблемы, с которыми сталкиваются правительства, образовательные учреждения и промышленные производства, разрабатывающие законы и стратегии для интеграции в систему образования и обучения с целью достижения успехов в образовании и карьере.
4. Исследовать существующие возможности обучения в течение всей жизни и обучения для взрослых для достижения целей Лиссабонского соглашения о реформировании системы высшего образования.
5. Обсудить причины и последствия интернационализации и роль высших образовательных учреждений в жизни международных студентов.

Цели конференции:

1. Предоставить возможность должностным лицам, практикующим специалистам и исследователям поделиться опытом и успешными проектами в сфере разнообразия и интеграции.
2. Ознакомиться с результатами последнего Тематического исследования Организации экономического сотрудничества и развития (OECD)  по проблемам справедливости в сфере образования в третьих странах.

3. Содействовать развитию европейского и международного сотрудничества по проблемам доступности высшего образования в целом.
4. Поддержать новых участников конференции в их стремлении собраться вместе и принять участие в формировании рабочих групп и обсуждении существующих проблем на том языке, который они выберут. (Заинтересованные лица могут написать в Секретариат EAN, чтобы сделать необходимые приготовления: m.foong@wmin.ac.uk)

Выступающие и докладчики рабочей группы:

Prof Louise Ackers, Директор Группы исследований в сфере европейской правовой политики, Председатель Социальных правовых исследований, Университет Ливерпуля, Великобритания

Adolfo Bermeo, Старший специалист Института Пэл в Вашингтоне, округ Колумбия, США
Prof Ursula Birsl, Берлинский технический университет, Германия 

Prof Blaženka Divjak, Заместитель декана, Факультет управления и информационных технологий, Университет  Загреба, Хорватия 

Dr Jeroen Doomernik, Университет Амстердама, Координатор рабочей группы UNICA по проблемам равных возможностей 
Prof Ina Grieb и Anwar Hadeed, Университет Олденбурга, Германия
Dr Michael Harms, Представитель DAAD, Германия
Dr Helen May, Старший советник, Академия высшего образования, Великобритания 

Grete Kernegger, VWU, Университет Вены, Австрия
Rt. H. Mr John Leerdam, Член парламента PvdA, Нидерланды
Bernd Overwien, Университет Кассела, Германия
Paulo Santiago или Karine Tremblay, Отдел разработки политики в области образования, Организация экономического сотрудничества и развития (OECD) 

Kees Smit, VASVU, Vrije Universiteit, Амстердам, Нидерланды
Rita Süssmuth, бывший Президент Немецкого Бундестага (требуется согласование)
Barbara Weitgruber, Председатель Болонской группы по «Системе высшего образования в рамках глобализации», Австрия
